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a r m a n m e l i . i r

 وزیر کشور: ستاد جوانی جمعیت راه افتاده است
 جوانی جمعیت رو به پیری

  علیزاده: هنوز ساختار شورای ستاد 
جمعیت در دولت تشکیل نشده است

 آرمان ملی: طرح جوانی جمعیت و حمایت از 
خانواده یکی از پرچالش ترین و بحث برانگیزترین 
طرح هایی است که تاکنون در حوزه خانواده و جمعیت 
مطرح شده و به تصویب رسیده است. برخی به عدم 
اجرای آن انتقاد دارند که وزیر کشور این ادعا را تکذیب 
می کند و از آغاز کار خبر می دهد. صالح قاسمی، 
اجرای  ارزیابی  مرکز  کارگروه جمعیت  مسئول 
سیاست های کلی نظام درباره منتقدان این طرح 
می گوید: »این افراد کسانی هستند که اطلاع کافی از 
سیاست های کلی جمعیت ندارند و متن سیاست های 
کلی جمعیت یا متن قانون جوانی جمعیت را به درستی 
نخوانده اند. همین عدم اطلاع کافی هم باعث شده 
که مطالبی را جسته و گریخته از فضای مجازی 
می شنوند، بنابراین به قضاوت می نشینند و این می شود 
که در جرگه منتقدان قرار می گیرند«. قائم مقام 
سازمان بازرسی کل کشور هم می گوید: »مدیران 
دستگاه های دولتی و غیردولتی که از اجرای قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت استنکاف کنند به 
مجازات های تعزیری درجه چهار و پنج حبس از پنج تا 

۱۵ سال محکوم می شوند.«
  استانداران اطلاعاتی از این قانون ندارند

 روز گذشته این موضوع در مجلس مطرح شد و 
نماینده مردم دامغان در مجلس بیان داشت: موضوع 
جمعیت در حال حاضر مهم ترین مساله کشور است اما 
متأسفانه با گذشت یکسال از قانون جوانی جمعیت، 
هنوز ساختار شورای ستاد جمعیت در دولت تشکیل 
و تصویب نشده است. علی اکبر علیزاده برمی خطاب به 
رئیس جمهور افزود: موضوع جمعیت در حال حاضر 
مهم ترین مساله کشور است و قانون جوانی جمعیت 
قانونی 7 ساله بوده که یکسال آن سپری شده اما 
متأسفانه هنوز ساختار شورای ستاد جمعیت تشکیل و 
تصویب نشده است و استانداران اطلاعاتی از این قانون 
ندارند در حالی که مسئول اجرای قانون در استان ها 
هستند بنابراین نیاز است وزیر کشور به این موضوع 
توجه کند. نماینده مردم دامغان در مجلس یازدهم 
ادامه داد: از 9 حکم قانون تنها یک حکم عملیاتی و 
اجرایی شده و همچنین مقرر شد به خانواده های دارای 
3 فرزند بیشتر خودرو اختصاص یابد، اما متأسفانه وارد 
قرعه کشی شدند، بنابراین می طلبد چنین مشکلاتی 
در بودجه سال ۱402 حل و فصل شود. علیزاده خطاب 
به رئیس مجلس یادآور شد: می طلبد به عنوان یکی از 
اعضای سران قوا در جلسات سران مساله جمعیت و 
قانون حمایت از خانواده را مورد تاکید قرار دهیم تا از 

مشکلات فعلی خارج شویم. 
  در زندگی ها احساس نمی شود

 رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد که مردم انتظار دارند نتایج اجرای قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت را در زندگی خود 
حس کنند و بعد از گذشت یکسال از تصویب این 
قانون شاهد عملیاتی شدن آن باشند. حجت الاسلام 
مرتضی آقاتهرانی در جریان بررسی گزارش مشترک 
کمیسیون های فرهنگی، اجتماعی و بهداشت در مورد 
نحوه عملکرد دستگاه های مسئول در اجرای قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت بیان کرد: یکی از 
اقدامات خوب مجلس یازدهم بحث توجه به جمعیت 
و تشکیل ازدواج جوانان است که در این قانون دیده 
شده است. بنده از تک تک نمایندگان بابت تصویب 
این قانون قدردانی می کنم اما بخش بعدی کار به 
حوزه عملیاتی و اجرایی باز می گردد. وی با بیان اینکه 
امروز حدود یکسال از تصویب این قانون می گذرد و 
این که توقع داریم بخشی از این قانون عملیاتی شده 
باشد، نابه جا نیست، ادامه داد: رئیس جمهور نیز بر 
اهمیت این قانون پی برده و آن را قبول دارد اما در حوزه 
اجرایی، این قانون دچار ایراداتی است. مردم نتیجه 
تصویب این قانون را در زندگی خود حس نمی کنند. 
اگر مردم نتیجه مصوبات مجلس شورای اسلامی را در 
زندگی خود نبینند فایده ای ندارد. آقاتهرانی در ادامه 
اظهارکرد: اکنون نگرانی مطرح است که قرار بود ۱0 
همت به ستاد ملی جمعیت داده شود و رئیس جمهور 
آن را تایید کرده است اما گفته می شود سازمان برنامه 
آن را در جای دیگری خرج کرده است، اگر این طور 
باشد باید جبران کند. دوستان از عملکرد وزارت 
بهداشت در اجرای این قانون راضی هستند این قانون 
90 ماده دارد و همه دستگاه ها باید برای اجرای آن 
پای کار بیاید. نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: نامه های زیادی به دست کمیسیون 
فرهنگی می رسد که چرا در زمینه جمعیت کاری 
نمی کنید. مجلس وظیفه خود را در حوزه جمعیت 
انجام داده و اکنون انتظار می رود شخص رئیس جمهور 
و وزرا اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
را با جدیت دنبال کند. در بحث فضای مجازی نیز 
مطالباتی از کمیسیون فرهنگی وجود دارد که مجلس 
شورای اسلامی کار خود را انجام داده و جلو رفته است. 
در بحث حجاب نیز مطالباتی نیز وجود دارد و همه ما 
مسلمان هستیم و معتقد و پایبند به حجاب. از سوی 
دیگر این قانون است و کمیسیون فرهنگی چندین 
جلسه در این حوزه تشکیل داده است و ان شاءا... 

اقدامات جواب خواهد داد. 
  وزیر کشور رد کرد

استان ها  وزیر کشور می گوید: در همه  اما    
قرارگاه های ستاد جوانی جمعیت راه افتاده است و 
بخش مهمی از وقت استانداران به صورت هفتگی به 
بررسی این موضوع اختصاص یافته، این ستادها در 
90 درصد شهرستان ها با محوریت فرمانداری ها نیز 
راه اندازی شده است. احمد وحیدی افزود: قرارگاه 
مردمی جمعیت با حضور نمایندگانی از فعالان مردمی 
خانواده و جمعیت راه اندازی شده است و 3 نفر از 

فعالان مردمی در جلسات قرارگاه حضور می یابند.

گــــزارش

نگــــره
 پلتفرم ها به سرنوشت 

صداوسیما دچار می شوند؟
فرهنگی مجلس  رئیس کمیسیون   
اخیرا درباره برداشته شدن فیلترینگ و 
افزایش سرعت اینترنت گفته؛ داستان 
فیلتر و فیلترینگ به دلیل وضعیتی است 
که در حال حاضر در کشور پیش آمده 
اما در مجموع باید برای فضای مجازی، 
مدیریت بهتری در نظر گرفت؛ منظور از 
مدیریت بهتر فضای مجازی، یعنی اینکه 
باید تنظیم مقررات حسابی برای این 
فضا در نظر گرفته شود و در این حوزه 
برنامه ریزی صورت بگیرد. بر همین اساس 
مجلس به بحث مدیریت فضای مجازی 
ورود پیدا کرده، اما نیمه کاره مانده است. 
اگر همان کار مجلس درباره فضای مجازی 
به نهایت برسد مدیریت پلتفرم ها در دست 
حاکمیت قرار می گیرد نه دست بیرون 
که هر کار می خواهد انجام بدهد. در این 
خصوص کارشناس فناوری اطلاعات، بر 
این باور است که برداشت های متفاوتی 
می توان از این گفته که مدیریت پلتفرم ها 
باید به دست حاکمیت بیفتد، کرد و این 

گفته نیاز به شفاف سازی بیشتری دارد.
 کنترل محتوای فضای مجازی 

تبعات اجتماعی دارد
 محمد کشوری با بررسی دو روی سکه 
این حرف؛ گفت: یک روی سکه این حرف 
درست است؛ در تمام کشورها، حاکمیت 
دوست  دارد از صنایع غذایی گرفته تا 
پوشاک و از جمله رسانه را تحت مدیریت 
خود در بیاورد و تمام قانون گذاری ها و 
نظارت ها نیز به این دلیل صورت می گیرد 
و روی دوم سکه نیز این است که ما در 
مقابل پلتفرم ها با فضای متفاوتی مواجه 
هستیم، فضایی که کنترل آن به راحتی 
فضای فیزیکی نیست. محتوای فضای 
مجازی به واسطه یکسری ویژگی هایی 
که فضای مجازی دارد از جمله ویژگی 
فرامرزی آن که می تواند محدودیت های 
فیزیکی را تا حد زیادی دور بزند و این 
موضوع که شبکه های اجتماعی می توانند 
به راحتی در تمام کشورها مورد استفاده 
قرار بگیرند، بدون اینکه از مرز فیزیکی گذر 
کنند، به راحتی کالای فیزیکی قابل کنترل 
و نظارت نیست و حتی اگر قابل کنترل 
نیز باشد نمی توان به راحتی جلوی آن را 
گرفت چراکه تبعات اجتماعی قابل توجهی 
دارد، همان طور که تعداد کشورهایی 
که شبکه های اجتماعی را مسدود کرده  
باشند انگشت شمار هستند و حتی اگر 
مسدودسازی صورت گرفته باشد نیز در 
خصوص برخی از پلتفرم های خاص بوده  
است و تنها کره شمالی و چین هستند 
که اکثر پلتفرم های روز دنیا را مسدود 
کرده اند. وی افزود: مواجه با محتویات 
خاص  پیچیدگی های  مجازی  فضای 
خود را دارد؛ کشورهای اتحادیه اروپا و یا 
کشورهایی که قدرت  اقتصادی، سیاسی و 
اجتماعی بالایی دارند، تلاش کرده اند تا 
با وضع قوانینی پلتفرم ها را در چارچوب 
مقررات خود بگنجانند، البته این کشورها 
نیز تا حدودی در این راستا موفق عمل 
کرده اند، البته که نکته بسیار مهم در وضع 
این قوانین در نظرگرفتن خواست عمومی 
بوده  است و به طور حداقلی می توان گفت 
که این قوانین در تعارض با خواست 

عمومی نبوده  است. 
  نباید خود را با چین مقایسه 

کنیم!
 بحث ساخت پلتفرم های اجتماعی 
سال هاست که در داخل کشور نیز مطرح 
است اما ساخت و توسعه این پلتفرم ها 
در کشور نتایج مطلوبی نداشته  است و 
حتی قانونگذاری درستی نیز برای آنها 
انجام نشده  است و همواره با طرح هایی 
همچون طرح صیانت جلوی رشد و توسعه 
آنها گرفته شده  است و کاربران اشتیاقی 
برای استفاده از این پلتفرم ها نداشته اند؛  
فناوری  کارشناس  کشوری،  چنانکه 
اطلاعات، می گوید: »پلتفرم ها معانی خود 
و مدل های اقتصادی خود را دارند و زمانی 
تعریف می شوند که بتوانید در مقیاس 
بزرگ از آنها استفاده کنید و اقتصاد 
دیجیتال ایجاب می کند که پلتفرم ها در 
اقتصادهای بزرگ تعریف شوند تا بتوانند 
بازدهی مطلوب را داشته باشند به همین 
دلیل است که هر چندباری که ما تلاش 
کردیم پیام رسان بسازیم و یا اینترنت ملی 
را مهیا کنیم با  موفق نبودیم.« آنچه مسلم 
است چین به دلیل مقیاس بالای جمعیتی 
توانسته  است در ساخت و توسعه پلتفرم 
ملی موفق عمل کند اما کشوری مانند 
ایران که از ۸0 میلیون نفر آن تعداد 
مشخصی به اینترنت دسترسی دارند و یا 
از شبکه های اجتماعی استفاده می کنند و 
در زمره مشترکان فعال هستند که برای 
شبکه های اجتماعی مفید هستند، بستر 
لازم برای ساخت و توسعه پلتفرم های 
اجتماعی را ندارد. چرا که این پلتفرم ها با 
کاربران بالای چند صد میلیون نفر جوابگو 
هستند و مدل اقتصادی آنها به گونه ای 
است که کاربران آنها حتی باید به میلیارد 
نفر برسد تا تامین مالی این پلتفرم ها انجام 
شود چراکه درآمد این پلتفرم ها از هر کاربر 

بسیار پایین است. 

 آرمان ملی– مطهره شفیعی: یاران یک به 
یک به سمت درب خروج پاستور هدایت می شوند 
و آنهایی که تا امروز ماندند هم اخطار می گیرند و 
هشدار که بلیت خروج شان آماده است. رئیسی 
هر روز تنهاتر از دیروز می شود، البته برخی او را 
مقصر می دانند چرا که در چینش کابینه بیش 
از توجه به تخصص، به موضوعات دیگر توجه 
شد، مانند اینکه برخی از اعضای کابینه از یاران 
احمدی نژاد بودند که تخصص لازم را نداشتند. 

  بازهم نارضایتی از فاطمی امین
 دیروز نمایندگان مجلس شورای اسلامی از 
توضیحات وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره 
گرانی خودرو قانع نشدند و به وی کارت زرد 
دادند. پاسخ های فاطمی امین به رأی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی گذاشته شد که وکلای 
ملت نیز با ۱۱0 رأی موافق، ۱2۵ رأی مخالف و 
۱0 رأی ممتنع از مجموع 2۵2 نماینده حاضر 
در جلسه، پاسخ های فاطمی امین درباره گرانی 
خودرو را قانع کننده ندانستند و به وی کارت زرد 
دادند. گفتنی است در ۱0 آبان هم نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی پس از بررسی طرح 
استیضاح سیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با ابقای وی در صدر این وزارتخانه 
کلیدی دولت موافقت کردند. پس از اظهارنظر 
نمایندگان موافق استیضاح، دفاع وزیر صمت 
و نیز نمایندگان مخالف، عدم اعتماد به رأی 
نمایندگان گذاشته شد؛ نمایندگان نیز با ۸4 رأی 
موافق ۱۸2 رأی مخالف، ۶ رأی ممتنع و 2 رأی 
باطله از مجموع 274 نماینده حاضر در جلسه 
علنی، با استیضاح فاطمی امین مخالفت کردند 
و بار دیگر وی را در سمت  وزیر صنعت، معدن و 

تجارت ابقا کردند. 
  عبدالمکی رفت

... عبدالملکی، وزیر   خرداد ۱40۱ حجت ا
تعاون، کار و رفاه اجتماعی دولت سیزدهم پس 
از کمتر از ۱0 ماه وزارت، از سمت خود استعفا داد 
تا اولین خروجی دولت سیدابراهیم رئیسی لقب 
بگیرد. البته او تمایلی به رفتن نداشت اما عزم 

نمایندگان مجلس برای برکناری او جزم بود 
چنانکه به عنوان نمونه در ۱400 نماینده مردم 
رشت در مجلس گفته بود: »حجت ا... عبدالملکی 
وزیر کار، در عرض چند ماه نشان داد که توانایی 
اداره این وزارتخانه مهم را ندارد و ضعف مدیریتی 
در این وزارتخانه مشاهده می شود.« جبار 
کوچکی نژاد، در رابطه با جمع آوری 32 امضا و 
اعلام درخواست استیضاح حجت ا... عبدالملکی 
وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی، گفت: با توجه به 
اینکه وزارت کار یک وزارتخانه بسیار سنگین و 
مهمی است، به نظر من نوع انتصابات و عملکردی 
که وزیر کار در این مدت داشته قابل قبول نیست. 
من معتقدم که مجلس حتی با تردید به ایشان 
رأی داد، در آن روز فضا در ابتدا به شکلی بود 
که ایشان رأی نمی آورد اما حالا کمک کردند و 
رأی آورد اما متأسفانه بعداز رأی آوردن نتوانست 
اعتماد مجلس را جلب کند. استیضاح می توانست 
دولت رئیسی را با چالشی جدید مواجه کند؛ 
بنابراین برخی نهادها طرح استعفا و برکناری 
وزیر را پیشنهاد کردند؛ موضوعی که وب سایت 
صراط     نیوز، نیز تایید کرد و در گزارشی که روز 
22 خرداد، منتشر شد، نوشت: »رئیس جمهوری 
پس از مشورت به این نتیجه رسید که اولین 

تغییر در کابینه را نه با استیضاح بلکه با برکناری 
رقم بخورد.« موافقت رئیسی با استعفای او و 
انتخاب سرپرست جدید وزارتخانه در کمتر از 
چند ساعت این موضوع را اثبات  کرد که در واقع 

برکناری وزیر کار به نام استعفا رقم خورد.
  رستم قاسمی وادار به رفتن شد 

 بارها خبر استیضاح رستم قاسمی شنیده 
شد، اما هیچگاه محقق نشد. در آخرین روزهای 
آبان خداحافظی رستم با دولت جدی شد. اول 
آذر خبرآنلاین نوشت: »رستم قاسمی پس از 
تایید و تکذیب چندباره استعفایش، بالاخره 
متن استعفانامه خود را به رئیس جمهوری داد. 
وی در حالی دست به کار نگارش این نامه شد 
که حسینی، معاون پارلمانی رئیس  جمهوری 
در گفت وگو با ایرنا حتی جانشین وی را اعلام 
کرده بود و از جدایی قریب الوقوع رستم قاسمی 
خبر داده بود.« ماجرا برای رستم قاسمی از 
میانه شهریور آغاز شد. وقتی که خبر دستگیری 
مشاور وی، قاسم مکارم شیرازی بر خروجی 
خبرگزاری ها قرار گرفت. همان زمان بود که وی 
به دلیل دیسک کمر در بیمارستان بستری شد. 
البته وی بیانیه ای با این مضمون که به زودی 
به موضوع رسیدگی می شود صادر کرد. انتشار 

تصاویری از حضورش در مالزی هم مخالفانش 
را برای صدور حکم برکناری جدی تر کرد. در 
نهایت بذرپاش بر کرسی او نشست اما ماجرا 
زمانی تلخ شد که خبر درگذشتش در چین 

منتشر شد. 
  دیگران در صف خروج 

 اما این مو ارد تنها زنگ خطرهایی برای رئیسی 
نبودند، چرا که تعدادی از وزرای او در صف 
استیضاح مجلسیان حضور دارند مانند عزت ا... 
ضرغامی، وزیر گردشگری دولت سیزدهم. 
حسن میرزایی، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
گفت: »یک وزیری داریم مانند وزیر میراث 
فرهنگی به جای اینکه وزارتخانه خود را اداره کند 
و مشکلات و چالش های وزارتخانه اش را حل کند 
گویی مسئولیت خود را این می داند که در همه 
امور کشور اظهارنظر کند و حرف هایی را هم بزند 
که یک وقت هایی هم حرف های به نظر نادرست 
را مطرح می کند.« ۱۵ آذر هم رئیس کمیته غذا 
و دارو مجلس از طرح استیضاح وزیر بهداشت و 
درمان با بیش از ۶0 امضای نمایندگان و ثبت 
آن در سامانه مجلس خبر داد. عبدالحسین 
روح الامینی گفت: نقش کارگزاران به ویژه مدیران 
نظام در سطح کلان، نقشی حیاتی و بنیادین 
در اداره امور و پیشرفت و توسعه دارد و تجربه 
تاریخی ثابت  کرده که موفقیت ها و شکست های 
دولت ها تا حدود زیادی در گرو توانمندی یا 
ضعف مدیران کلیدی کشور است. از همین رو 
دهمین طرح استیضاح بهرام عین اللهی، وزیر 
بهداشت و درمان به تاریخ  ۱3، آذر، ۱40۱ در 
سامانه بارگذاری شده که تاکنون بیش از ۶0 
نفر از نمایندگان آن را امضا کردند. وزیر ورزش 
هم در صف استیضاح است. پیش از جام جهانی 
برخی نمایندگان درصدد استیضاح سجادی 
بودند به نحوی که 2۵ آبان روزنامه استقلال 
جوان در صفحه نخست خود تیتر زد: »استیضاح 
وزیر ورزش کلید خورد!« اکنون هم برخی از 
استیضاخ او خبر می دهند.  وزیر ارتباطات هم 

شرایط خوبی ندارد.

»آرمان ملی« رویکردها به مساله حکمرانی خوب را بررسی می کند

 اصلاحات کارآمد؛ بازگشت به قانون اساسی
     محمدرضا باهنر:رئیسی با روحانی و احمدی نژاد جلسه بگذارد

     علی تاجرنیا در گفت و گو با »آرمان ملی«:اقدامات اصلاحی باید جنبه عملی داشته باشند
 آرمان ملی- حمید شجاعی: شرایط جامعه و تحولات 
اخیری که طی ماه های گذشته در جامعه ساری و جاری گشته 
باعث شده تا بسیاری از مقامات و چهره های سیاسی و تحلیلگران 
بر لزوم اصلاح  و تغییر در روند امور تاکید کنند. چیزی که 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس از آن تحت عنوان حکمرانی 
خوب یاد می کند، اما پرسش اینجاست که اساسا ملاک ها و 
مولفه های این حکمرانی خوب چیست و بر چه مبنایی می توان 
تشخیص داد که عملکرد حکمرانی خوب و مطلوب است؟ آنچه 
مسلم است برای رسیدن به یک حکمرانی مطلوب باید به سمت 
اصلاح و تغییرات در شئون مختلف حرکت کرد و از برخی قوانین 
گرفته تا اقدامات و رویکردها را به دست اصلاح و تغییر سپرد. چه 
اینکه برخی معتقدند در اصلاح روش ها و حکمرانی نو در گام 
نخست باید به خواسته های اقشار مختلف مردم در حوزه های 
متفاوت توجه شود تا اعتماد از دست رفته و امید کاهش یافته 
به آینده مطلوب بازیابی شود. امروز جامعه با توجه به شیبب تند 
تغییرات در حوزه های مختلف به ویژه تغییرات نسلی با مطالبات و 
خواسته های متفاوت تری از گذشته روبه رو است و به نظر می رسد 
که اگر قرار است اصلاحاتی در راستای حکمرانی خوب انجام گیرد 
باید به نحوی صورت پذیرد که جامعه پذیر باشد تا ضمن  ترمیم 
شکاف به وجود آمده با نوعی اقناع گری جامعه را نیز به سمت 
آرامش پایدار سوق دهد. قطعا بازگشت به قانون اساسی و توجه 
به آزادی های مردم و تلاش برای برون رفت از شرایط اقتصادی 
فعلی با راهکارهای مطلوب می تواند زمینه های حکمرانی خوب و 
مطلوب را فراهم آورد. هر چند که حضور چهره های تاثیرگذار در 
جامعه در این روند اصلاحی می تواند ثمرات بهتر و پربارتری داشته 
باشد. حال اینکه چه میزان این عزم برای اصلاح در مجموعه 
حاکمیت وجود دارد باید در آینده ای نزدیک دید که تا چه میزان 

تحقق خواهد یافت. 

  اصلاح حکمرانی ضروری است
 دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با تأکید بر ضرورت اصلاح 
برخی موارد در حکمرانی اظهارداشت: اصلاحات یا اصلاح 
حکمرانی به معنای تغییر نظام نیست و با تغییر رفتارهای غلط 
می توان نحوه حکمرانی را اصلاح کرد. محمدرضا باهنر گفت: 
نباید تصور شود چون آشوب ها تمام شده است پس سوالات و 
اشکالات مردم به حاکمیت و نظام هم رفع شده است. من برای 
خروج از وضعیت کنونی، 3 پیشنهاد دارم که به آقای شمخانی 
خواهم گفت. وی درباره پیشنهادهایش برای آنچه او خروج از 
وضعیت کنونی خوانده افزود:  باید تریبونی برای اعتراضات در 
نظر گرفته شود. بدانیم که پایان اعتراضات به معنای راضی شدن 
مردم نیست و نمی توان به این بهانه، صورت مساله را پاک کرد، 
باید موضوع و مساله را حل کنیم. عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام بیان کرد: پیشنهاد دوم من به عنوان برنامه میان مدت، به 
2 انتخابات آتی مربوط می شود، باید به مردم اطمینان بدهیم 
که در بررسی صلاحیت ها به مرّ قانون عمل خواهیم کرد. باهنر، 
اصلاح برخی اصول قانون اساسی را با هدف کارآمدی بیشتر نظام 
سیاسی به عنوان پیشنهاد سوم مطرح و اذعان کرد: برخی اصول 
قانون اساسی ثابت هستند و برخی متغیر، باید برخی اصول را با 
هدف مشارکت بیشتر مردم و کارآمدی بیشتر اصلاح کرد. وی 
افزود: برای کارآمدی بیشتر مجلس و دولت باید به سمت تشکیل 
چند حزب قدرتمند شناسنامه دار برویم که در چارچوب قانون 
اساسی برای کارآمدی مجلس و دولت فعالیت کنند. نایب رئیس 
سابق مجلس عنوان کرد:  من پیشنهادم این است که جلسات 
در سطوح بالاتر نیز انجام شود؛ دبیرخانه جلسه روسای جمهور 
سابق را برگزار کند؛ آقایان روحانی و احمدی نژاد را دعوت کنند 
تا با آقای رئیسی گفت وگو کند و جلسه بگذارد؛ پیشنهادم این 
است که آقای رئیسی، برای جلسه رؤسای جمهور از مقام معظم 

رهبری خواهش کند که به عنوان رئیس جمهور اسبق، لطف کنند 
و بپذیرند که این جلسه رؤسای جمهور سابق در محضر ایشان و با 
حضور ایشان برگزار شود. این آقایان کشور دست شان بوده است، 
خب، چرا نباید از تجربه های اینها استفاده کرد. باهنر با توصیه به 
اینکه بهتر است از ظرفیت  شخصیت های مطرح و مؤثری همچون 
علی لاریجانی برای بهبود وضعیت استفاده شود  تصریح کرد: 
آقای لاریجانی مصاحبه کرده و برای کمک به بهبود وضعیت 

آماده است که کمک کند.
  اراده جدی برای تغییرات به وجود آید

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با لزوم حکمرانی خوب 
و اصلاح و تغییر اظهارداشت: یک مساله مهمی که باید مورد توجه 
حاکمیت و دلسوزان کشور باشد این است که امروز بیش از همه 
چیز بعضا مشکل ناکارآمدی دولت هاست و مردم در یک کلام از 
نحوه اداره کشور و شرایطی که کشور در آن به سر می برد راضی 
نیستند. بنابراین هر گونه اقداماتی که جنبه تشریفاتی داشته 
باشد یا نگاه های شعارگونه داشته باشد و معطوف به این نباشد که 
خواست مردم را  به نوعی برآورده نکند محکوم به شکست است. 
علی تاجرنیا به »آرمان ملی« گفت: اگر قرار است اتفاقی بیفتد باید 
به صورت ملموس در زندگی مردم دیده شود. بر عکس آنها که فکر 
می کنند با یکسری اصلاحات جزئی شرایط در کشور بهتر خواهد 
شد من فکر می کنم این نوع اقدامات مثل مسکن هایی خواهد بود 
که مشکلات حاد را به عقب خواهد انداخت. وی افزود: من معتقدم 
مهم نیست که چه کسانی دورهم جمع می شوند و صحبت ها 
چقدر شنیده می شود مهم این است که اینها در عمل اتفاق بیفتد. 
طی هفته های گذشته دبیر شورای عالی امنیت ملی و رئیس قوه 
قضائیه با برخی سیاسیون گفت و گو کردند با گفت و گودرمانی و 
نشست های این چنینی توفیقی حاصل نخواهد شد. مگر اینکه 

یک اراده جدی برای این تغییرات ایجاد شود.
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 حرکت زنان غرب 
به سمت حجاب  

    

 دولت مقصر است

  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
اظهارداشت: ادعای اخیر چینی ها در خصوص جزایر سه گانه 
برخلاف تعهدنامه های بین المللی از جمله پیمان شانگهای 
است؛ بنده واکنش وزارت خارجه و دولت در خصوص این 
اقدام را کافی نمی دانم و وزیر خارجه به خوبی از منافع 
کشور دفاع نکرده است. اجرای سیاست ها و آرمان های 
انقلاب اسلامی در مواجهه با غرب و شرق نباید استاندارد 
دوگانه داشته باشد. روح ا... حضرت پور افزود: بنده معتقدم 
سیاست های حمایتی چین از برنامه هسته ای ایران نیز از 
یک عمق منفعت طلبانه نشأت می گیرد و به خاطر مسائل 

دیگر نیست.

  عضو شورای مرکزی حزب موتلفه می گوید: مردم در 
غرب به صورت سیل آسایی در حال رفتن به سمت حجاب 
هستند. اینجا، اما تازه دارند برمی گردند و چیزی که غرب 
قی کرده است را استفاده می کنند. برای داشتن حجاب 
باید فرهنگسازی کرد و ایجاد محدودیت مرحله آخر است و 
نمی شود مرحله آخر را اول اجرا کرد. احمد کریمی اصفهانی 
گفت: زنان بدانند که غرب دوست آ نها نیست، بلکه دشمن 
آنهاست. بی بند و باری سال ها در غرب حاکم بوده و هیچ 
مانعی هم برای آنها نبوده است، ولی امروز چیزی که قی کرده 
است را می خواهد در ایران راه بیندازد. حجاب محدودیت 

نیست بلکه امنیت است. 

  یکی از توصیه های همیشگی بزرگان مدارا با مخالفان و 
تبدیل آنها به موافق است. حسن محمدیاری، نماینده مجلس 
یادآور شد: هنر ما منتخبان و نخبگان و مسئولان آن است 
که با رفتار و کردار خود معاند را تبدیل به مخالف، مخالف 
را به موافق و موافق را به دلداده نظام تبدیل کنیم. ما کمبود 
قانون نداریم بلکه مشکل در دوگانگی در رفتار و عدم عدالت 
در اجرای قانون است. جایی که در یک موضوع مشترک دو 
نگاه متفاوت را در حوزه اجرایی مشاهده می کنیم خلأ قانونی 
نداریم، بلکه خلأ در اجرای توام با عدالت و انصاف است که 
متأسفانه بحث ناکارآمدی برخی مدیران صدای همه را در 

آورده است.

  هنر ما 
 تبدیل مخالف 
به موافق است


